
BREC: Marii dezvoltatori
imobiliari vor
predictibilitate fiscalã
l Blocajul urbanistic, semnal de alarmã pentru accesibilitatea Bucureºtiului

L
ipsa predictibilitãþii manifestatã în
prezent prin proiectul de modifi-
care a mãsurilor fiscale afecteazã
nu doar mediul de business, dar ºi
pe consumatori ºi va genera deze-
chilibre majore în piaþã, considerã

reprezentanþii celor mai mari companii din
real-estate, membri ai organizaþiei Bucharest
Real Estate Club (BREC).

Chiar dacã, pe fond, dezvoltatorii sunt de
acord cã planul Guvernului de creºtere a ta-
xelor este rezonabil, având în vedere faptul

cã nivelul acestora este mai mic în România
decât în alte þãri, ei considerã cã astfel de
modificãri trebuie anunþate din timp pentru
ca mediul de afaceri sã îºi adapteze planuri-
le de investiþii în consecinþã.

Andrei Diaconescu, cofondator al One Uni-
ted Properties, a vorbit în luna septembrie,
la dezbaterea Residential Conference - The
Future of Quality Living, despre dispoziþii
tranzitorii care ar fi trebuit adoptate ca parte
a planului de modificare a pachetului fiscal.
Domnia sa a spus: "Gãsesc rezonabil planul

Guvernului, chiar dacã nu sunt de acord cu
creºterea taxelor. Când vin bani europeni
prin PNRR sau alte mecanisme, înþeleg de ce
se eliminã facilitãþile fiscale pentru unele ca-
tegorii cum sunt constructorii, dar sunt in-
vestitori privaþi care nu beneficiazã de fon-
duri europene ºi care au proiecte mari, care
se dezvoltã timp de mai mulþi ani. În cazul
lor, rezonabil ar fi fost sã beneficieze de
dispoziþii tranzitorii, care sã le dea rãgazul sã
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îºi adapteze planurile".
La rândul sãu, Tinu Sebeºanu, CEO Impact

Developer and Contractor, a dezaprobat fe-
lul în care au fost dezbãtute modificãrile de
naturã fiscalã ºi timpul scurt de implemen-
tare, subliniind: "În Germania, o creºtere a
taxelor cu 1% s-a anunþat cu trei ani înainte.
Statul german a anunþat de curând stimu-
lente pentru dezvoltatorii rezidenþiali. Bu-
getul României are de ani de zile o hemora-
gie ºi noi suntem donatori permanenþi de
sânge. Impactul noilor mãsuri nu este ma-
jor, dar creeazã mãsuri prociclice ºi am fi
vrut mai multã predictibilitate".

Vorbind tot despre predictibilitate, Lauren-
þiu Afrasine, CEO Akcent Development, a
amintit cã, la o întâlnire oficialã a dezvoltatori-
lor imobiliari, care a avut loc anul trecut, cu
premierul Nicolae Ciucã, acesta le-a dat asigu-
rãri cã Guvernul nu avea vreo intenþie sã mo-
difice taxele. În noua situaþie, Laurenþiu Afrasi-
ne a afirmat: "Va fi un impact pe mai multe ni-
veluri, mai ales pe cel emoþional pentru cum-
pãrãtor, care se va confrunta cu noile preþuri".

Lipsa predictibilitãþii a
determinat Cordia sã-ºi
schimbe planurile
privind România

Lipsa predictibilitãþii este motivul pentru
care Cordia, parte a grupului maghiar Futu-

real, ºi-a schimbat planurile privind Româ-
nia. Mauricio Mesa, director general al Cor-
dia Romania ºi Spania a explicat: "Planurile
noastre nu au putut fi dezvoltate în Rom-
ânia aºa cum ne-am propus iniþial. A trebuit
sã ne îndreptãm momentan, ca investitor
internaþional, spre alte pieþe, unde sunt
condiþii favorabile ºi predictibile. În Spania
avem un proiect în dezvoltare ºi am cumpã-
rat alte douã terenuri, cea mai recentã tran-
zacþie, în valoare de 46 de milioane de euro,
fiind printre cele mai mari din Costa del Sol
în 2023. Aceºti bani ar fi putut sã vinã în
România, o piaþã în care vom rãmâne ºi în
care vom continua sã dezvoltãm proiecte
rezidenþiale".

Compania a anunþat în 2019 un buget de
120 de milioane de euro pentru dezvoltarea
de proiecte ºi 40 de milioane de euro pentru
achiziþia de terenuri, având în prezent un
portofoliu care îi permite dezvoltarea a
peste 2.000 de apartamente.

Andrei Diaconescu,
One United Properties:
"Primul pas pentru
deblocarea Bucureºtiului
- liber la PUZ-urile de
sector"

Dezvoltatorii se confruntã în continuare cu
blocajul urbanistic ce se manifestã cronic
deja la nivelul Bucureºtiului ºi începe sã îºi

facã simþite efectele ºi în alte oraºe mari.
Vorbind despre soluþiile pentru debloca-

rea Bucureºtiului, Andrei Diaconescu, repre-
zentantul One United Properties, a declarat:
"Primul pas este deblocarea Planurilor Urba-
nistice Zonale (PUZ) de sector, urmãtorul -
adoptarea Planului Urbanistic General
(PUG). PUG ar fi trebuit sã fie gata mult mai
repede, deja dureazã de câþiva ani. Dacã nu
ai PUG, nu poþi dezvolta nimic pe un teren
de peste 3.000 mp. În final, toatã lumea are
de suferit. Ducem toþi povara traficului,
oraºul se dezvoltã spre periferie, dar ºcolile,
teatrele, locurile de muncã sunt în Bucu-
reºti, deci creºte traficul de tranzit, situaþie
care nu ºtiu dacã este luatã în calcul de
autoritãþile locale".

Consecinþa incertitudinii urbanistice este
scãderea accesibilitãþii Bucureºtiului, în
condiþiile în care cererea pentru aparta-
mente ºi spaþii noi de birouri îºi va reveni,
dar oferta va scãdea, conchid reprezentan-
þii BREC.

Bucharest Real Estate Club (BREC) in-
clude investitori majori, locali ºi interna-
þionali, activi pe segmentele proiectelor
de regenerare urbanã, clãdirilor de birouri,
parcurilor logistice ºi industriale, parcuri-
lor de retail, investiþiilor rezidenþiale, cu
portofolii cumulate de peste 10 miliarde
de euro.
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